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   محمدصادق عابديني 
چند ماهی می شود که شهرام کرمی با حکم 
وزير ارش�اد ب�ه عن�وان مدي�ر کل هنرهای 
نمايشی جايگزين مهدی شفيعی شده است. 
کرمی که از خانواده تئاتر کشور است بهتر از 
ديگران از زير و بم و مش�کلات تئاتر با خبر 
است. »جوان « در گفت وگو با مدير کل هنرهای 
نمايشی وزارت ارشاد، به برخی از حوزه های 
بحث برانگيز هنر نمايش نگاه داش�ته است. 
يک�ی از چالش  ه�ا و در عي�ن ح�ال 
تئات�ر،  روی  پي�ش  فرصت ه�ای 
سالن های خصوصی است که از ابعاد 
مختلف، چه از نظر ساختمان و چه از 
نظر اجرا  هايی که در آن سالن  ها روی 
صحنه می رود، هميش�ه نقد  هايی به 
آن وارد بوده، چ�ه برنامه ای در قبال 

اين سالن  ها داريد؟
سالن های خصوصی تئاتر ظرفیت خوبی برای 
تئاتر كش��ور درس��ت كرده اند. پیرو سیاس��ت 
دول��ت در كاهش تصدی گری و س��پردن امور 
به بخش خصوصی، شاهد رونق فعالیت بخش 
خصوصی در تئاتر و گسترش سالن های نمایش 

خصوصی بودیم. 
س��الن هایی كه در ابتدا صرفاً بحث راه اندازی 
آنه��ا مط��رح ب��ود و بع��د از آن صحب��ت از 
استانداردسازی سالن  ها و غنای آثار اجرا شده 

در آنها به میان آمد. 
هم اكنون نیز یک��ی از مهم  ترین مس��ائلی كه 
درباره این سالن  ها وجود دارد، این دغدغه است 
كه بدون كمک و حمایت دولتی ممکن اس��ت 
فعالیت س��الن های خصوصی تئاتر با مخاطره 
روبه رو شده و جنبه تئاتر تجاری در آنها پر رنگ 
شود. من به دنبال تقویت نقش حمایتی از تئاتر 
خصوصی چه در بخش سالن  ها و چه در بخش 

گروه های تئاتری هستم. 
اين حماي�ت در چ�ه بخش�ی انجام 

می شود؟
چیزی كه در مورد س��الن های خصوصی تئاتر در 
اولویت قرار دارد، این اس��ت كه ما به س��متی گام 
برداریم كه هدایت تئاتر  ها به سمتی باشد كه اصالت 
اندیشه محور بودن تئاتر را در اجراهای سالن های 

خصوصی حفظ كنیم. 
به هر حال س��الن دار تئاتر خصوصی هم به دنبال 

بازگشت سرمایه و كس��ب درآمد است. ما باید در 
بحث كمک به سالن ها، اجرا  ها و گروه های نمایشی، 
تئاتر را به سمت اندیشه محور بودن هدایت كنیم. 

وقتی صحبت از هدايت می شود بايد 
ابزار آن نيز وجود داش�ته باشد، ساز 
و کار حماي�ت و هداي�ت تئاتر ه�ای 

خصوصی چگونه به وجود می آيد؟
در همین راس��تا تدوی��ن آیین نام��ه تئاتر های 
خصوصی را شروع كرده ایم و امیدواریم با راه اندازی 
آن و تشکیل ش��ورای هنری بتوانیم به بالا بردن 
كیفیت محتوایی و غنای اخلاقی آثار نمایشی اجرا 

شده در تئاتر های خصوصی كمک كنیم. 
محت�وای تئاتر  هايی که در س�الن  ها 
اجرا می شود، بعضاً حاشيه ساز بوده، 
مثلًا خيل�ی از اوقات گفته می ش�ود 
تئاترهای نااميد کنن�ده رونق زيادی 
دارن�د يا کمدی ه�ای س�خيف بازار 
خوبی پيدا کرده اند، اداره کل هنرهای 
نمايش�ی برنامه ای ب�رای کنترل اين 

اوضاع دارد؟
انواع مختلفی از تئاتر در سالن اجرا می شود كه 
سبک اجرایی بس��یاری از آنها ناشی از شرایط 
فکری، اجتماعی و فرهنگی جامعه است. بخش 
دیگری نیز بر این اساس به وجود می آید كه در 
دوره ای یک نوع خاص از تئاتر رونق می گیرد و 
در دوره ای دیگر نوع دیگری م��ورد توجه قرار 
می گیرد. برای نمون��ه در دوره ای تئاتر انتزاعی 
رونق بیشتری داشت، ولی بعد از رونق افتاد. ما 
باید تنوع تئاتری در آثار نمایشی داشته باشیم. 
در این بین مهم آن است كه ما چه چیزی را در 
اولویت قرار دهیم. مثلًا بای��د تئاتر  هایی كه به 
فرهنگ ایران و ارزش های جامعه می پردازند، در 
اولویت باشند. پرداختن به ضرورت های جامعه 

به رونق تئاتر كمک می كند. 

در ش�رايط فعلی جامعه، ب�ه عنوان 
مسئول تئاتر کشور، چه نوع تئاتری 

را پيشنهاد و حمايت می کنيد؟
همین الان نمایش های شادی آور و نمایش های 
محزون هر دو در حال اجرا هستند. ولی در این 
روز  ها با توجه به شرایط فرهنگی ناشی از تحریم ، 
باید آث��اری را كه روح امید را ب��ه جامعه تزریق 
می كند و نشاط اجتماعی را در پی دارد به اولویت 

تئاتر تبدیل شوند. 
مسئله ای که چند س�الی است رونق 
پيدا کرده حضور سلبريتی های سينما 
در تئاتر اس�ت، برخ�ی از اهالی هنر 
نمايش ب�ه آن انتقاد و اي�ن حضور را 
باعث کاهش س�طح کيفی نمايش  ها 
عنوان کرده اند، نظرتان درباره حضور 

سينمايی  ها در تئاتر چيست؟
نمی توانیم این اتفاق را ب��د بدانیم. ما در همین 
تئاتر كسانی را داشته ایم كه به هنرهای تجسمی 
پرداخته اند، یا هنرمندان��ی از تئاتر بوده اند كه 
به س��ینما رفته اند، از آن طرف هم هنرمندانی 
از س��ینما به تئاتر آمده اند. آنچ��ه اهمیت دارد 
این اس��ت كه هنرمند اس��تانداردهای تئاتر را 
درك كند و وقتی در تئاتر حرفه ای وارد ش��د، 
س��ختی های آن را بشناس��د و نگاهش به تئاتر 
س��طحی نباش��د. وقتی این نگاه به وجود بیاید 

شرایط كار استاندارد هم پدید می آید. 
ام�ا می بيني�م ک�ه م�وج حض�ور 
سلبريتی  ها در تئاتر هر روز فراگيرتر 
می شود و نمايش  ها را تحت تأثير خود 

قرار می دهد!
ما به همه انواع تئاتر نیاز داریم، اما آفت كار آنجا 
اس��ت كه یک گونه تئاتر به سمت تجاری شدن 
پیش ب��رود. م��ا به ط��رق مختلف بای��د از این 
اتفاق جلوگی��ری كنیم. هدف م��ا ترویج تئاتر 
اندیش��ه محور اس��ت نه تئاتر  هایی ك��ه صرفاً 

هدفشان درآمدزایی است. 
هم اکن�ون بس�ياری از س�الن های 
س�ينما، ميزبان اجراهای تئاتر های 
کمدی هستند، از اين تئاتر  ها حمايت 

می کنيد؟
آن هم یک قالب تئاتری است كه به كمدی بوف 
مشهور است. این نوع نمایش  ها بیشتر به كمدی 
اجتماعی می پردازند. ما باید فضا را برای اجرای 
انواع گونه های تئاتر مهی��ا و از تنوع آثار تئاتری 
دفاع كنیم، اما همان طور كه اشاره كردم اینکه 
یک گونه از تئاتر به س��مت تجاری شدن پیش 

برود، به آفت تبدیل می شود. 
تهران با کمبود سالن نمايش روبه رو 
است. از طرفی شهرداری چند سالن 
بزرگ مث�ل تئاتر ته�ران و تئاتر باغ 
صبا را دارد که مورد بهره برداری قرار 
نگرفته اس�ت، برای اين ظرفيت های 

بلااستفاده تئاتر برنامه ای داريد؟
مدیریت آن سالن  ها كه زیر مجموعه شهرداری 
هستند، با خود شهرداری است و ما درآن دخالتی 
نداریم. اما در زمینه فعالیت و بهره برداری از آن 
مذاكراتی با شهرداری تهران داشته ایم كه هنوز 

به نتیجه نرسیده است.

در همین تئاتر کس��انی را داشته ایم 
که به هنرهای تجسمی پرداخته اند، 
یا هنرمندان��ی از تئات��ر بوده اند که 
ب��ه س��ینما رفته ان��د، از آن طرف هم 
هنرمندانی از سینما به تئاتر آمده اند. 
آنچه اهمیت دارد این است که هنرمند 
اس��تانداردهای تئات��ر را درک کن��د

 از آزادی تا آبادی
 آبادی که معطل ماند  

     فرشاد رضايی دوست
با توجه به اتفاقات اخیر در شهر خرمشهر و مشکلات بسیار زیادی 
كه در زمینه بحران آب برای مردم غیور این شهر پیش آمد، این 
نتیجه بر می آید كه همیشه در حوزه رسانه نمی توان به مشکلات 

و سختی های مردم با یک دید بسته نگاه كرد. 
رسالت رسانه این است كه حرف دل مردم را به گوش مسئولان 
برساند، بدون هیچ كم و كاستی تا به این ترتیب باری از مشکلات 
مردم كم ش��ود. البته رس��انه ای در این زمینه پیروز اس��ت كه 
سرعت داشته باشد و حركت اول را خودش انجام بدهد تا بتواند 

تأثیر گذاری خود را اثبات كند. 
كم كاری و عقب ماندن رس��انه های داخلی در این امر و نش��ان 
ندادن مشکلات خرمشهر علاوه بر اینکه به اعتماد مردم نسبت 
به رس��انه كه آن را ارتباطی بین خود و مسئولان می داند ضربه 
جبران ناپذیری می زند، باعث جولان و ایجاد فرصتی مناس��ب 
برای عوامل ضد انقلاب و منافقین و فضایی برای خودنمایی آنها 
می شود تا دایه مهربان تر از مادر شوند و به ظاهر هم كه شده از 

مردم حمایت كنند. 
همان گروهی كه در زمان دفاع مق��دس در مقابل همین مردم 
ایس��تادند و یا در كش و قوس جنگ و انقلاب اس��لامی پشت 
مردم را خالی كردند و به دش��من پناه بردند. سرپوش گذاشتن 
و سانسور كردن این مشکلات كه در برخی مواقع بسیار اشتباه 
و بدون علت اس��ت باعث می ش��ود تا به ص��ورت مقطعی این 
سختی  ها حل ش��ود، اما مانند آتش زیر خاكستر همیشه آماده 

برای شعله ور شدن است. 
مس��تند از آزادی تا آبادی به رغم این موانع پیش رو توانس��ت 
تلاش كند تا به مق��دار قابل قبولی حرف دل مردم خوزس��تان 
به خصوص مردم خرمشهر را به گوش مسئولان برساند. در این 
مستند كه كاری از گروه مس��تند روایت فتح است سعی شده با 
مراجعه به بطن مردم و جامعه به مشکلات آنها توجه بیشتر شود 

و راهکار  هایی برای خارج شدن از این بحران  ها را ارائه دهد.
 شاید بیننده تا قبل از دیدن این مستند شهر خرمشهر را به این 
حد ویران و پر از مشکلات ندیده باش��د. تصاویری كه بیشتر به 
روستاهای مناطق محروم شبیه است تا یک شهری كه در دوران 
دفاع مقدس جانانه از این مرز و بوم دفاع كرده است. مردمانی كه 
برای دریافت آب قابل آشامیدن باید ساعت  ها در صف باشند تا 
مقداری آب نصیبشان شود. دغدغه این مستند كاملًا مشخص و 

واضح است و آن هم بیان این مشکلات است. 
شهری كه پر است از مش��کلات بهداش��تی و درمانی و كمبود 
امکانات رفاهی و مهم تر از همه كمبود شغل كمبودی كه باعث 
شده تا خیلی از مردمان این شهر به شهرهای اطراف برای امرار 

معاش كوچ كنند. 
یکی از راهکار هایی كه مردم این شهر در مستند بیان می كنند 
رونق گرفتن دوباره بندر این شهر است تا فرصت های شغلی 
زیادی را برای جوانان این شهر فراهم آورد . در واقع با لایروبی 
اروند رود می توان بخش بزرگی از این مش��کلات را كه عموماً 
هم اقتصادی هستند، برطرف كرد. بندری كه در زمان فعال 
بودن خود جزو بزرگ ترین و پر تردد   ترین بندرهای خاورمیانه 
بوده و علاوه بر شهر خرمش��هر استان های اطراف را هم رونق 
بخشیده بود، اما حالا فقط چند كش��تی به گل نشسته از آن 

باقی مانده است. 
مسیر مس��تند همانطور كه از اسمش پیداس��ت این است كه 
نش��ان دهد این ش��هر بعد از آزادی خود در 3 خ��رداد 61 و با 
گذشت بیش از 30 سال از این اتفاق به چه حد به آبادی رسیده 
اس��ت. قطعاً انتظار همه از آبادی برای این شهر كه حق مسلم 
آنها است، خیلی بیشتر از آبادی است كه در مستند نشان داده 
می شود. در پایان مستند هم ظرفیت های این شهر نشان داده 
می شود كه نیاز به حمایت دارند تا شکوفا شوند و مسیر توسعه 
و پیش��رفت را طی كنند تا به دست مردمان خودشان به آبادی 

مد نظر برسند. 
در كل مس��تند از آزادی تا آبادی مستندی است پر از صداقت 
و ش��هامت كه به خوبی در انتق��ال حرف دل م��ردم به گوش 
مسئولان موفق بوده است. پخش مستند از آزادی تا آبادی از 
شبکه سوم سیما هرچند دیر اما نش��ان داد كه برخلاف تصور 
عموم جامعه، تلویزیون هیچ ابایی از ورود به این مش��کلات و 
خط قرمز  ها ندارد كه این كار باعث می شود نقد همیشه دست 
خودی بماند. خرمش��هر نیاز دارد تا همانند سال 61 كه همه 
كشور برای آزادی آن بسیج شدند، مجدداً دست در دست هم 

دهند تا به آبادی بعد از آزادی برسد.

مدير کل هنرهای نمايشی در گفت وگو با »جوان«:

 اولویت ما تئاتری است
که روح امید بدمد

     فرزين ماندگار
رزمن�ده دي�روز و ام�روز جبه�ه انق�لاب اس�لامی می گويد: 
برنام�ه »رواي�ت م�ردم« ک�ه از ش�بکه اف�ق روی آنت�ن 
م�ی رود، در حقيق�ت روايت�ی اس�ت از ناگفته ه�ای م�ردم 
و مش�کلات اقتص�ادی و معيشتی ش�ان به هم�راه نق�د و 
درددل   هاي�ی اس�ت ک�ه م�ردم از مجموع�ه نظ�ام دارن�د. 
راوی برنامه تلویزیونی روایت مردم حسین یکتا، رزمنده ای است 
كه در این مستند 15دقیقه ای شبانه به كوچه و بازار می رود و 

میان قشر  ها و اصناف مختلف حرف هایشان را می شنود.
او در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران پویا با اشاره به اینکه رسانه 
ملی اجازه داده قدری جدی تر به مش��کلات مردم رسیدگی 
شود، عنوان می كند: احتمالاً در راه ساخت و تولید این مستند 
قدری از خطوط قرمز عبور می كنیم و برای اولین بار حرف های 
بی پرده مردم از رس��انه ملی ش��نیده می ش��ود. تا جایی كه 
هتک حرمت به اصول نظام نشود، حرف های مردم روی آنتن 
شبکه سوم سیما می روند. چرا رسانه ضدانقلاب آن قدر در بوق 
و كرنا كند تا جامعه را مأیوس نماید، اما ما در »روایت مردم« 
خودمان درددل   ها و انتقادات را می شنویم و انتقال می دهیم 
تا مسئولان هم بدانند انتقادات جدی اس��ت و دیگر حرف از 
سانسور نیس��ت؛ این تلنگر  ها ش��اید تأثیری داشته باشند كه 

امروز دیگر حرف از مطالبه و شفاف سازی است. 
وی با اش��اره به اینکه مردم اصلًا با اصل انقلاب مش��کلی ندارند، 
تصریح ك��رد: مردم به خ��لاف آن چیزی كه ضدانقلاب منتش��ر 
می كند با اصل انقلاب مشکلی ندارند و در این مستند  ها می گویند 

وضعیت موجود اصلاً براساس تحریم   ها نیست، بلکه به بی تدبیری، 
عدم مدیریت پویا و كارآمد برخی از مسئولان برمی گردد. مردم 
احساس می كنند مسئولان ش��ان با آنها به لحاظ طبقاتی، فاصله 
زیادی دارند. این مستند 20قسمتی هر روز در كوچه و بازار سراسر 
كشور تولید می شود و امشب هم پس از تجربه بازار طلافروشان، 
پارچه، لاله زار، كوچه برلن، گلوبندك، به س��راغ بازار لاستیک و 
تایر در كوچه زغالی   ها می رویم. در فازهای بعدی »روایت مردم« 

به سراغ مطالبه های مردم از مسئولان می رود. 
حسین یکتا در پاسخ به این گفته كه » برخی از جریانات سیاسی 
فکر می كنند این كار شما جناحی است و می خواهید به  ضرر دولت 
كار كنید«، خاطرنشان كرد: اولاً ما هم در برنامه زلزله كرمانشاه 
و هم در این مستند كه درددل های مردم را بازگو می كنیم، هیچ 
اسمی را از هیچ بخش حاكمیتی، دولتی، نهادی، ارگانی و اجرایی 
كشور نیاوردیم كه بخواهیم بحث را روی فردی ببریم. این نظام را 

از خودمان می دانیم و پای این نظام خون داده ایم.

روايت حاج حسين يکتا از يک برنامه تلويزيونی 

»روايت مردم« درددل های مردم از مجموعه نظام است

رئيس انجمن صنفی دفاتر مسافرتی:

ارز مسافران خوشگذران به کسی ربطی ندارد!
      مصطفی شاه کرمی

در رابطه با مباحثی که پيرامون موضوع ارز مسافرتی و 
بحث لزوم مديريت سفر و کمتر شدن خروج ارز از کشور 
ش�کل گرفته اس�ت، حرمت الله رفيعی ، رئي�س انجمن 
صنفی دفات�ر خدمات مس�افرت هواي�ی و جهانگردی 
اي�ران در گفت وگو با »ايرن�ا« می گويد: آنه�ا که مرتب 
می گويند برای چه بايد ارز مملکت به يک عده مس�افر 
رفاه طلب خوشگذران داده شود که برای تفريح به خارج 
از کش�ور می روند، من می گويم مگر به شما ربطی دارد؟ 
این چالش ارزی بعد از شروع نوسانات سینوسی قیمت ارز در 
كشورمان كه بنا بر اعلام كارشناسان علتی به جز ناكارآمدی 
و س��وء مدیریت مس��ئولان بانک مركزی و مدیران اجرایی 
ندارد، فضایی غبار آلودتر در مقابل مردم و بازاریان به وجود 
آورد، به گونه ای كه حتی برخی دس��تگاه های شبه دولتی 
و نیمه خصوصی با سوء اس��تفاده از این خ��أ عدم نظارت و 
مدیریت اقدام به دلال��ی ارز و دامن زدن به این آش��فتگی 
نقش آفرینی كردن��د. واكنش رهبر انقلاب به آمار منتش��ر 
شده در رابطه با خروج ارز از كشور آن هم به دلیل مسافرت 
خارجی 5 میلیون نفر، مسئولان را به تکاپو و چاره اندیشی 
برای ساماندهی این گسس��ت ارزی كه تأثیر مستقیمی بر 

اقتصاد و حتی معیشت آحاد جامعه دارد، وا داشت. 
در حالی كه برخی نس��بت به این توصیه  ها واكنش مثبت 
و تکلیف گرایانه ای داش��تند برخی افراد و رس��انه  ها و البته 
جریان هایی كه از ارز مسافرتی سود می بردند نسبت به این 

محدودسازی واكنش منفی نشان می دهند. 
بدیهی است كه در شرایط اقتصاد مقاومتی ارز مسافرتی باید 
به سفرهای ضروری تعلق بگیرد و سفرهای تفریحی به طور 

عادی نباید مشمول ارز مسافرتی شوند. 
حرم��ت الله رفیعی ، رئی��س انجمن صنفی دفات��ر خدمات 
مسافرت هوایی و جهانگردی ایران یکی از افرادی است كه 
به واسطه تریبون خبرگزاری جمهوری اسلامی این اصل را 
به چالش می كشد. جالب اس��ت كه »ایرنا« ساز ناكوك او را 
بازتاب داده  است.  »آنها كه مرتب می گویند برای چه باید ارز 
مملکت به یک عده مسافر رفاه طلب خوشگذران داده شود 
كه برای تفریح به خارج از كشور می روند، من می گویم مگر 
به شما ربطی دارد؟ وقتی از جیب خودشان خرج می كنند. 
در جامعه 80 میلیونی اگر 3 میلیون نفر می خواهند به خارج 
بروند، زیاد است؟ كسی كه می خواهد به خارج برود از جیب 

شخصی، هزینه می كند .«
ادعاهای رفیعی در حالی اس��ت كه برخی از مس��افران ارز 

دولتی مسافرتی را می گیرند و در بازار با قیمت روز به فروش 
می رسانند كه این اقدام نه تنها تخلف اس��ت، بلکه به دلیل 
اخلال در نظام اقتصادی و ارزی كشور ذیل مباحث امنیت 
ملی قابل تعرف و احصا است و تکلیف یک اخلالگر اقتصادی 

یا امنیتی را هم قانون مشخص كرده است. 
یک راه دیگ��ر دور زدن قانون و دلالی كردن ارز، این اس��ت 
كه برخی افراد كه ارز مسافرتی دریافت كرده اند با پیشنهاد 
تعدادی از دفاتر خدماتی مسافرتی مواجه می شوند كه به آنها 
پیشنهاد می كنند در قبال قرار دادن حواله ارز مسافرتی به آن 
دفتر، برای رفتن به مسافرت خارج از كشور بلیت هواپیمای 

رایگان دریافت كنند! 
با توجه به اختلاف قیمتی كه بی��ن دو نرخ یورو وجود دارد، 
هزار یورویی كه از بانک مركزی دریافت می كنند، نزد خود 
نگه داشته و تا حد امکان در س��فر خرج نمی كنند و بعد از 
برگشت در بازار با نرخ بالا می فروش��ند، از این رو كسی كه 
هزار یورو با حدود 5 میلیون تومان دریافت كرده، در بازار آزاد 
آن را با قیمتی حدود 9 میلیون و 500 هزار تومان می فروشد 

كه 4میلیون و 500 هزار تومان سود دارد. 
حال در این اوضاع به هم ریخته ارزی كسانی كه برای اقتصاد 
و معیشت جامعه ابراز نگرانی می كنند باید مخاطب اظهارات 
بی پروای كسانی باشند كه اتفاقاً در این زمینه باید پاسخگو 

باشند نه طلبکار!
بدیهی است كه كشور در شرایط اقتصاد مقاومتی و در حالی 
كه روز به روز بر حجم تهدید و تحریم دشمن افزوده می شود، 
به طور عادی باید به س��متی برود ك��ه از هزینه های زائد و 

غیرضرور جلوگیری به عمل بیاید. 
آژانس های مسافرتی ممکن است این شرایط را به سود خود 
نبینند، اما منافع ملی حکم می كند كه سود گروهی و شخصی 
به منع منفعت ملی و عمومی تحدید شود و بدیهی است كه 

از این مسئله همه مردم سود می برند.

    یادداشت

حکمت 4

عل��م و دان��ش می��راث 

گرانبهایی است.

دبير سومين جشنواره حقوق بشر امريکايی عنوان کرد  

خيانت امريکا به حقوق بشر در قالب 5 بازی رايانه ای

دبي�ر س�ومين جش�نواره حق�وق بش�ر امريکايی گف�ت: از 
ميان 30 طرح بازی رايانه ای ارس�ال ش�ده به اين جش�نواره، 
پنج بازی تقدير و ب�رای ورود به ب�ازار حمايت خواهند ش�د. 
اسماعیل آجرلو در گفت وگو با »ایرنا« عنوان كرد: اهمیت و ضریب 
نفوذ بازی های رایانه ای در میان جوانان و نوجوانان و از طرفی اهمیت 
طراحی و ایده پردازی بازی رایانه ای در موضوع حقوق بشر امریکایی، 
در این بخش در جشنواره مورد بررسی قرار گرفت. وی اظهار كرد: 
براساس فراخوان از سال گذشته ، برای بخش ایده پردازی بازی های 
رایانه ای به عنوان بخش جنبی سومین دوره جشنواره بین المللی 
حقوق بشر امریکایی، همه گروه های سنی مخاطب اعلام شدند، اما 
ایده های ویژه مخاطب كودك و نوجوان از امتیاز ویژه برخوردارشد. 
به گفته وی مقرر ش��ده بود ایده های بازی های رایانه ای در قالب 
معرفی شده در سایت جشنواره تدوین و برای پلتفرم موبایل ارائه 
شوند. این جشنواره با موضوعات امریکا، ترامپ و نابودی حقوق بشر، 
نقض حقوق بشر در درون كشور امریکا، اقدامات ضدحقوق بشری 

امریکا نس��بت به ملت ایران، اقدامات ضد حقوق بشری امریکا در 
س��طح جهان، جنایات، كودتاها، ترور ه��ا، قطعنامه ها، جنگ ها، 
دموكراس��ی، حقوق بش��ر در امریکا و تبعی��ض امریکایی برگزار 
شد. وی با اشاره به تولید آثار هنری، ادبی و رسانه ای در خصوص 
ماهیت، مفهوم و مصادیق حقوق بشر امریکایی گفت: اولویت اصلی 
جشنواره، تولید آثار علمی و هنری بر اساس پژوهش های مستند 
است. این جشنواره در گرایش های هنری شامل موشن گرافیک، 
اینفوگرافیک، پوستر، كاریکاتور و كارتون، گرایش های ادبی شامل 
شعر هجو و داستان كوتاه و در بخش جنبی در زمینه تولید »كلیپ 
تصویری« برای موس��یقی های منتخب انقلابی و ضداستکباری، 
تولید اپلیکیش��ن های موبایلی و ایجاد و ارتقاي صفحات مجازی 
برگزار ش��د. وی در خص��وص هنرمندان ش��ركت كننده در این 
جش��نواره گفت: 574 هنرمند داخلی از 26 استان كشور یکهزار 
و 270 اثر و 215 هنرمند خارجی از 40 كش��ور جهان 611 اثر را 
به دبیرخانه جشنواره حقوق بشر امریکایی فرستادند. به گفته وی 
تعداد آثار دریافتی و شركت كنندگان جشنواره سوم نسبت به دوره 
گذشته 50 درصد افزایش داشته است. آجرلو تفاوت دوره كنونی 
جشنواره را علاوه بر دریافت درجه علمی ، پژوهشی ، انتشار مقالات 
برگزیده در مجله علمی عنوان كرد و گفت: ظرفیت بسیار خوبی در 
هنرمندان و پژوهشگران كشورمان در موضوع حقوق بشر امریکایی 
وجود دارد كه به كمک جشنواره شناسایی می شود. وی به برگزاری 
اختتامیه جشنواره اشاره كرد و گفت: برگزاری كارگاه های تخصصی 
با حضور اساتید دانشگاهی و حقوقدانان و آیین اختتامیه امروز در 

تالار اندیشه حوزه هنری برگزار می شود.

محمدرضا سنگری عنوان کرد

انقلاب ناگزير از ادبيات است
محمدرض�ا س�نگری در نشس�ت »آي�ا ادبي�ات انق�لاب داري�م؟« ب�ا 
بي�ان اينک�ه انق�لاب اي�ران از درون فرهنگ�ی نش�ئت می گي�رد ک�ه 
سرش�ار از دي�ن و امي�د اس�ت، گف�ت: انق�لاب ناگزي�ر از ادبيات اس�ت. 
به گزارش روابط عمومی مؤسسه خانه كتاب، نشست »آیا ادبیات انقلاب داریم؟« 
به مناسبت چهلمین سالگرد انقلاب اسلامی، با حضور محمد حنیف و محمدرضا 
سنگری، از نویسندگان و پژوهشگران حوزه انقلاب اس��لامی در سرای اهل قلم 
مؤسسه خانه كتاب برگزار ش��د. در ابتدای این مراسم، محمدرضا سنگری گفت: 
اگر همه نماد  ها و نمود  ها دال بر این باشند كه یک تحول بنیادین در ایران اتفاق 
افتاده است و اگر ما به حداقل این تحول بنیادین )قیام( اكتفا كنیم، بی هیچ تردید 

نخستین عنصری كه به میدان می آید، ادبیات است. 
وی با بیان اینکه شعار، فشردگی اندیشه در واژگان آهنگین است، گفت: حركت های 
بس��یار كوچک، موضعی و موقعی عاری از شعار نیستند؛ یعنی به وجود آورندگان 
این حركت كوش��ش می كنند آرمان های خود را در واژگان اندك بیان كنند. این 
نویسنده حوزه انقلاب اسلامی ادامه داد: این حركت در ایران حدود 15 ماه به طول 
انجامید. حالا پرسش این است كه آیا این حركت شعار داشته است یا خیر؟ كسی 
كه منکر این موضوع شود در واقع آفتاب را انکار كرده است. در این حركت از شعر نیز 
استفاده شده و متن های ادبی و زندگینامه نیز خلق شده است.  سنگری با بیان اینکه 
هر مفصل تاریخی ناگزیر كرانه مند است، گفت: در شعر شاعران شاخص ما متأسفانه 
یأس و مرگ، واژه های غالب روزگاران پیش از انقلاب است، اما وقتی به زمان انقلاب 
می رسیم، بوی روشنی به مشام می رسد. مجموعه آثاری كه در این دوره )انقلاب( 

به چشم می خورند سرشار از امید و شور هستند.

    ادبیات


